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وأثره في الحد الأقصى لاستهلاك الأوكسجين    ACEو  EPORالتشكيل الوراثي لجيني 
 وبعض المتغيرات الفسيولوجية على وفق العوامل المركزية والطرفية للاعبي كرة السلة
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وبعضالأوكسجينالحدالاقصىلاستهلاكفيEPORاثرالتشكيلالوراثيلجينهدفتالدراسةالىمعرفة
السلةوكذلكاثرالتشكيلالوراثيلجينكرةللاعبيوالطرفيةالعواملالمركزيةالمتغيراتالفسيولوجيةعلىوفق

ACEلاستهلاكفي الاقصى وفقالأوكسجينالحد على الفسيولوجية المتغيرات المركزيةوبعض العوامل
السلةكرةللاعبيوالطرفية متغيرات شملت فقد المدروسة للمتغيرات بالنسبة ,اما  (RF,VT ,VE,

VO2,VCO2,RQ,VO2/ VE, VCO2/ VE, VO2MAX, METS, HR, VO2/ HR,)امابالنسبة
البحث شملتلاعبولعينة )فقد والبالغعددهم السلة بكرة الديوانية -2017)للعاملاعباُ (15منتخبمحافظة

2018 على تقسيمهم تم حيث ) بالجين الخاص الاليل شكل حسب مجاميع وهيACEوEPORثلاث
(GG.AG.AA(و )II.ID.DDبلغ وقد اللاعبين( 6,5,4علىالتوالي)عدد الرئ( التجربة اجراء تم يسة,وقد

سحبعيناتالدملغرضفحصالجيناتوكذلكمتغيراتالدمالسريريةالخاصةوكانتعلىاربعمراحلالاولى
هايتمالعملعلىمجهادوفيالثالثةووتتضمنإجراءاختباربروسلقياسالقدرةالهوائيةالقصوىالثانية,اماكاملة

وقدتمفحصوفقالاختباراستراندتمالعملعلىدراجةالجهدالبدنيالرابعةوفيهايوحتىاستنفاذالجهدالذراعين
الحصولعلىتلكالقياساتمن(K5المتغيراتالفسلجيةمنخلالاستعمالجهاز) يتم الجهد وفينهاية
قياس يتم و3خلالاستمرارعملالجهازوعليه والرابعة لاعبينفيالمرحلة4لاعبينفيالمرحلتينالثانية

الثالثة. هي الاستنتاجات اهم وكانت فيهنالك تباين جين اشكال الأقصىACEوEporتأثير الحد في
علىوالمتغيراتالفسيولوجيةلأوكسجينالأستهلاك والمركزية للذراعينوالرجلينوالجسم)وفقالعواملالطرفية

(ككل للأليلو. التأثير AAوAGأفضلية IDوللأليل والطفDDو السائدة الوراثية الأقصىرة الحد في
قيدالدراسة.وفقالعواملالطرفيةوالمركزيةوالمتغيراتلأوكسجينالاستهلاك
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Abstract 
Genetic composition of EPOR and ACE  and it is effect in the maximum 

oxygen consumption and some physiological variables according to the 

peripheral and central factors of the basketball players 
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         The study aimed to know the effect of genetic diversity of EPOR and ACE 
forms on the maximum consumption of oxygen according to acral and central factors 
of  basketball players as well as the effect of genetic diversity of EPOR and ACE 
forms in the physiological variables associated with the basketball players. As for the 
variables studied, it  included variables (RF, VT, VE , VO2, VCO2, RQ, VO2 / VE, 
VCO2 / VE, VO2MAX, METS, HR, VO2 / HR) About sample of  research was the 
players of Diwaniyah basketball team, the team cosist  of (15) players for the year 
(2017-2018). They were divided into three groups according to form of EPOR and 
ACE genes , they are (GG.AG.AA) and (II.ID.DD) forms, It amounted respectively (6 
, 5.4) The main experiment was carried out on four stages: first, blood samples were 
withdrawn for the purpose of examining the genes as well as complete clinical blood 
variables. The second involves a Bruce test to measure maximum air capacity , third 
stage includes working on the armrest til exhaustion of effort   and the fourth in 
which work is done on the bicycle physical effort according to test of Strand The 
physiological variables were examined through use of  K5 device. At the end of 
effort, these measurements are obtained through the Through continued operation of 
device.  
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 The most important conclusions were the differences in effect of Epor and ACE 
gene forms on maximum oxygen consumption according to acral and central factors 
also the physiological variables of arms, legs and body as a whole .Priority of effect 
of allelL  GG and AG  also allele ID and dominant DD as well as genetic mutation on 
the maximum oxygen consumption according to acral and central factors also 
variables that under study  .                                        
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